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PATRIMONI NATURAL

SDP defensa el diàleg amb 
els cortalans del Madriu
Socialdemocràcia i Progrés 
(SDP) aposta per invertir més 
recursos econòmics a la vall del 
Madriu-Perafita-Claror, decla-
rada patrimoni de la humanitat 
per la Unesco l’any 2004. “Ho 
tenim clar: calen molts més re-
cursos per a la gestió de la vall 
del Madriu-Perafita-Claror”, va 
assegurar ahir el número dos de 
la llista territorial d’SDP a Es-
caldes-Engordany, Nazih Raad 
Kabbarah. 

El candidat, acompanyat per 
la número u de la llista, Alba Àl-
varez, va parlar de la defensa del 
patrimoni de la humanitat i dels 
espais naturals des de l’inici del 
camí de la Muntanya, l’entrada 
principal dels visitants de la vall 
i, per això, “Escaldes hauria de 
tenir més responsabilitat”, va 
suggerir. 

El socialdemòcrata va recor-
dar que si la vall ens ha arribat 
en tan bon estat de conservació 
és “per l’activitat que hi han re-
alitzat durant segles agricultors 
i cortalans, que han de continu-
ar sent els defensors de la vall 

i merèixer la nostra confiança 
i respecte implicant-los en la 
gestió del territori”. “Cal diàleg 
i escolta, els interessos dels cor-
talans no poden ser diferents 
dels de la vall”, va concloure.

“Des d’SDP volem tenir cura 
del patrimoni natural, cultural i 
arquitectònic. Volem continuar 
protegint la vall, que és una joia 
del patrimoni, per a les genera-
cions futures”, va proclamar. Al 
programa electoral s’anuncia 
que el partit vol impulsar “una 
Llei d’espais naturals que en-
globi els entorns naturals pro-
tegits, els entorns naturals sense 
protecció i els entorns urbans”. 
“La vall del Madriu ha de ser un 
exemple de la gestió dels espais 
naturals”, va afirmar Raad.

SDP també proposa “oferir 
un medi ambient excel·lent i 
una gestió ambiental exemplar 
com a element de promoció i 
de difusió turística d’Andorra” 
i crear “un ministeri exclusiu de 
Medi Ambient”.
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Els candidats d’SDP d’Escaldes-Engordany, ahir al matí.
  // E. J.

REUNIÓ DE POBLE

SDP defensa el seu projecte 
com l’únic vot responsable
Molts factors confluïen perquè 
Socialdemocràcia i Progrés 
(SDP) punxés anit en el míting 
de campanya de la Massana: 
nevava molt, el Barça jugava els 
vuitens de la Copa d’Europa 
(l’acostament a Europa que tant 
defensa SDP!) i el partit no té 
llista territorial a la parròquia. 
A més, la sala de La Closeta 
estava gelada, en consonància 
amb l’exterior... Però l’equip 
d’SDP està convençut de la sol-
vència del seu projecte “realis-
ta” i no va desaprofitar l’opor-
tunitat per intentar convèncer 
algun votant encara despistat: 
“No volem majories absolutes 
al Consell General que facin i 
desfacin, els vots nuls i blancs 
no són vàlids: el vot responsa-
ble és el d’SDP”, va subratllar 
Martí Bayona, número 6 a la 
llista nacional.

Al seu torn, Víctor Naudi, 
que aspira a ser cap de Govern, 
va recordar que “la ciutadania 
està al límit de la paciència”. El 
candidat va repassar les prin-
cipals directrius del programa 
d’SDP, però en ser la setena 
reunió de poble –sense comp-
tar les de barri– és lògic que 
no aportés cap element nou al 
discurs.

La número 2 de la candi-
datura nacional, Sílvia Bonet, 
va parlar de sanitat, educació, 
pensions, solidaritat... Durant 
una estona va semblar que no 
deixaria anar el micròfon però, 
finalment, va cedir la paraula a 
Naudi, que va cloure l’acte.

A la Massana també va inter-

venir Jaume Bartumeu, que tan-
ca la llista nacional d’SDP. L’ex-
cap de Govern va exclamar que 
“s’ha d’acabar amb l’ambigüitat 
del Govern de DA” i va lamentar 
“l’apatia de la ciutadania, que no 
s’implica en res”. Bartumeu va 
fer de nou bandera que quan va 
liderar l’executiu va iniciar l’acos-
tament amb Europa, mentre que 
“els que deien que no ara gover-
nen i hi han entrat amb calçador”. 
El candidat va argumentar que “si 
volem quedar-nos tancats en les 
nostres muntanyes a Brussel·les li 
és igual”, i va insistir en els grans 
beneficis que l’acord d’associació 
aportarà al país.

Bartumeu no va deixar passar 
l’oportunitat de repartir llenya i 
va lamentar que en el debat ter-
ritorial d’Andorra la Vella cele-
brat ahir a Ràdio Nacional, DA 
s’hi va presentar amb la número 
2 de la llista, Rosa Ferrer –l’ex-
cònsol de la parròquia–, en lloc 
del número 1, Jordi Cinca. Bar-

tumeu va afirmar que “se’ls n’ha 
anat la mà amb les pressions po-
lítiques” i va acusar el director 
d’RTVA, Xavier Mujal, de “per-
dre l’oportunitat de demostrar 
que és independent”.

En l’acte massanenc, Bayo-
na –més tranquil que en la seva 
primera aparició en la reunió de 
Canillo– va subratllar que “SDP 
no som l’esquerra dogmàtica i 
rància que vol tenir l’exclusiva 
del progressisme”, referint-se al 
Partit Socialdemòcrata, de l’es-
cissió del qual va sorgir SDP.

En les seves intervencions, els 
candidats van reiterar que SDP 
aposta per una administració 
àgil i transparent, per un Estat 
del benestar fort que només serà 
possible gràcies al redreçament 
econòmic i per una societat en 
què tothom estigui en igualtat 
de condicions. Ah, i una ciuta-
dania feliç. 
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SDP va celebrar ahir a la nit una reunió de poble a la Massana
  // T. M.

“La política sanitària no s’ha de 
fer des del SAAS sinó des del mi-
nisteri de Salut”, va posar ahir en 
relleu la número dos de la llista 
nacional de Socialdemocràcia i 
Progrés (SDP), Sílvia Bonet, que 
va ser ministra de Salut, Benestar 
i Treball durant el Govern de Jau-
me Bartumeu.

Quant a la reorganització del 
SAAS, Bonet va insistir que “el 
SAAS ha de prestar l’assistència 
sanitària a l’hospital, als centres 
d’atenció primària, al servei de sa-
lut mental, etcètera, però seguint 
les directrius que se li plantegen 
des del ministeri. Sabem que al 

SAAS l’ambient està enterbolit, 
hi ha desafecció i frustració en el 
desenvolupament de la tasca pro-
fessional”, va afegir.

“Hem de modificar la llei de 
creació del SAAS, que és de prin-
cipis dels anys 80 i està obsoleta, 
i actualitzar-ne els reglaments 
de funcionament. Proposem un 
pacte d’Estat perquè entre tots 
ens posem d’acord sobre com 
volem que sigui el nostre sistema 
sanitari, qui l’ha de prestar i com 
s’ha de finançar. Els professionals 
són d’alta qualitat però cal orga-
nitzar-ho bé”, va matisar la candi-
data d’SDP.

“La política sanitària l’ha 
de fer el Govern, sense focalit-
zar-nos només en el SAAS ja que 
hi ha més prestadors sanitaris. 
Nosaltres no volem retallar cap 
prestació sanitària ni augmentar 
les cotitzacions a la CASS, sinó 
que volem donar sostenibilitat al 
sistema”, va puntualitzar.

A més de reorganitzar-ne la 
gestió, SDP també vol incloure 
més serveis al SAAS: “Volem in-
cidir en la salut mental infantil i 
que l’atenció s’ofereixi des d’And-
orra i, a més, volem implantar un 
psicòleg a la plantilla del SAAS 
per ajudar les famílies a afron-

tar els diagnòstics negatius, per 
exemple el d’una malaltia termi-
nal. L’acompanyament d’un psi-
còleg disminueix l’angoixa, l’ansi-
etat del pacient i de la família i el 
procés d’acceptació és millor”, va 
concloure.

Dues prioritats més d’SDP són 
“el replantejament de l’estructura 
de l’Hospital Nostra Senyora de 
Meritxell” i el funcionament de la 
residència El Cedre. 
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SOCIALDEMOCRÀCIA I PROGRÉS

SDP vol reformar la llei del 
SAAS per millorar-ne la gestió 

Els caps de llista d’SDP es van reunir ahir amb membres del SAAS.
  // E. J.


